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 מאוצרות הפרשה      

 ?לא קרח ולא בשמש ובכל זאת נמס. הכיצד                                חידה פר"ש        

ש? 

 תהתעוררות לאבילות על חורבן הבי
שבת פרשת דברים תמיד יוצא לפני תשעה באב, משום שנאמר בה 
דברי תוכחה לעם ישראל, וזה הזמן להוכיח את עם ישראל שיחזרו 

 בתשובה מהעבירות וגרמו לחורבן הבית. 
ובהפטרה כתוב "ידע שור קנהו וחמור אבוס בעליו, ישראל לא ידע 

חמור יודעים עמי לא התבונן", וזה תוכחה גדולה לעם ישראל, ששור ו
 מי הבעלים שלהם ועם ישראל אינו יודע.

ובאמת הפסוק עצמו מסביר איך זה קורה, משום "עמי לא התבונן", 
דהיינו שיש לעם ישראל בחירה, וכשיש בחירה אפשר לעצום את 

העיניים ולא לראות אפילו דברים פשוטים, והתפקיד הוא לפקוח את 
הקב"ה בבריאה ויחזור העיניים ולהתבונן, ועי"ז האדם יראה את 

בתשובה. ומובא בשם הגאון רבי אביגדור מילר זצ"ל, שתחילה חייב 
אדם לדעת מה היה בבית המקדש, ורק אח"כ יוכל להתאבל, וכמבואר 

שהאבלות על חורבן הבית צריכה להיות כמי שמתו  )ל:( בגמ' תענית
ע מוטל לפניו, והיינו שירגיש את החיסרון באופן מוחשי, ואפשר להגי

 לזה אם האדם ידע מה היה לנו ומה הפסדנו.
 להשתתף בצער השכינה –סגולה לקבלת התפילה 

שכל תפילות של האדם יהיו לצורך גבוה,  )שער ב( כותב הנפש החיים
שהרי כתוב בפסוק "עמו אנכי בצרה", שבכל צרה וצער שיש לכל 
יהודי יש צער לשכינה, ולכן יש להתפלל על השכינה הקדושה שתצא 

צרה יעויי"ש. וכתב שזה סגולה לקבלת התפילה, שאם אדם רוצה מה

שיתקבלו התפילות שמתפלל, אז יחשבו על צער השכינה, ועל זה הוא 
 יתפלל ויזכה שיתקבלו התפילות.

ושמעתי פעם מידידי הגאון רבי אליהו דיסקין שליט"א, שפעם חיכו 
זצ"ל,  כמה תלמידים חכמים גדולים להיכנס אל מרן הגראי"ל שטיינמן

ולפתע הגיע למקום אדם אחד שמראהו היה פשוט ביותר, ומיד 
הכניסו אותו לראש הישיבה זצ"ל והתעכב אצלו זמן ממושך, אך 

כשיצא הוברר להם שהוא רופא ולכן הוא קודם לכולם, וכשנכנס רבי  
אליהו דסקין לראש הישיבה זצ"ל, אמר רבי אליהו, שהרי הסיבה 

ם שהוא הגיע לצורך ראש הישיבה שהרופא נכנס לפני כולם משו
משא"כ כל מי שחיכה בחוץ הגיעו לצורך עצמם, זה לברכה וזה לעצה, 
וא"כ הרופא קודם, וכן הוא בתפילות, שמי שמתפלל לצורך עצמו יתכן 
שיחכה עד שתקובל תפילתו, אבל מי שמתפלל לצורך גבוה תפילתו 

 מתקבלת מיד.
 ודי זהבלה הדברים אשר דבר משה אל כל ישראל... א

כתב רש"י בד"ה ודי זהב, הוכיחן על העגל שעשו בשביל רוב זהב 
 וכסף הרביתי לה וזהב עשו לבעל.י( -)הושע בשהיה להם, שנאמר 

מאי ודי זהב, אמרי דבי רבי ינאי, כך אמר , )ברכות לב.(ואיתא בגמרא 
משה לפני הקב"ה, רבונו של עולם, בשביל כסף וזהב שהשפעת להם 

רו די, הוא גרם שעשו את העגל. מבואר שהיה לעם לישראל עד שאמ
ישראל רוב כסף וזהב עד שאמרו די, וזה מה שגרם להם שיחטאו 

-)קהלת א'בעגל. והקשה מרן הגראי"ל שטיינמן זצ"ל, הרי במדרש רבה 

איתא 'דאין אדם מת וחצי תאותו בידו, יש לו מנה רוצה מאתיים',  י"ג(
 ךהוא רוצה יותר, ואם כן אי והיינו שכמה שיש לאדם יותר כסף כך

שייך להגיע למצב שעם ישראל אמרו די לכסף שהיה להם, ועיין מה 
 שכתב בספרו אילת השחר כאן.

והנה ראיתי בספר החשוב שומר אמת לידידי מאיר שטיגל שליט"א, 
"שש אנכי על אמרתך  קס"ב(-)קי"טשהקשה על הפסוק בתהילים 

למי שיש לו כבר שלל רב,  כמוצא שלל רב, לכאורה היה צריך לדמות
ומה מיוחד דווקא במי שמוצא? וכתב שם, שמי שיש לו כבר, מבואר 
שאין הוא שמח מספיק. מהטעם שיש לו מנה רוצה מאתים. ואם כן 

שמחתו אינו שמחה שלמה, משא"כ במי שמוצא אזי בעת המציאה 
שעדיין לא הורגל לשלל שמצא שמחתו היא מושלמת, ורק לאחר זמן 

ממון הרב נהיה לו תאוה לעוד כסף וכבר אינו שמח במה שהורגל ב
שיש לו כבר. ולכן דוד המלך דימה את שמחתו בתורה למי שמוצא. 
שבשעת המציאה הוא שמח בשלימות. ולפי"ז כתב ליישב שהזמן 
שעם ישראל אמרו די, זה היה בביזת הים שאז הם קיבלו את כל הכסף 

א הורגלו בריבוי העצום מכל והזהב שהיה להם, ובאותו זמן הם עדיין ל
מה שקיבלו, ולכן אמרו די. אכן כתב להעיר ע"ז, שהרי ביזת הים היתה 
בשביעי של פסח, ומעשה העגל היה בי"ז בתמוז, והיינו שהיה כמעט ג' 
חודשים מאז שקיבלו את הכסף למעשה העגל, ולכאורה זהו מספיק 

הביאור בכך זמן כדי שיתרגלו לממון שקיבלו, ואם כן נשאר קשה מה 
 שעם ישראל חטא בעגל ע"י שהיה להם כסף וזהב עד שאמרו די. 

אכן בדוחק יש לומר, שהרי מבואר במדרש שבביזת הים היה הון רב, 
ואפילו למי שאסף הכי פחות מכולם היה לו תשעים חמורים מלאי 
כסף וזהב, ויש לומר שמכיון שהיה כמות כה גדולה לכל אחד נצרך 

יל לסדר את הכל ולראות כמה יש להם, ולכן להם זמן רב רק בשב

אפילו שכבר עברו כמעט ג' חודשים עדיין אמרו די מרוב הכמות 
 )הרה"ג יהודה אריה דינר שליט"א, דברי השירה( הגדולה שהיה להם.

 )ג,ט( צידונים יקראו לחרמון שריון והאמרי יקראו לו שניר
לו ארבע  ובפרשת ואתחנן אומר "עד הר שיאון הוא חרמון", הרי

 שמות, ולמה הוצרכו להיכתב? להגיד שבח של ארץ ישראל )רש"י(.
שואל רבי חיים קניבסקי בספרו "טעמא דקרא", אם שבחה של ארץ 
ישראל הוא ריבוי שמות, מדוע לא הוזכר בפסוק גם השם שיאון? 
ותירץ על פי דברי המדרש רבה בפרשת "ואתחנן", כשאמר הקב"ה 

דן, אמר משה, אם כך אעלה דרך הר למשה כי לא תעבור את היר
חרמון, והיה עולה וההר עולה עמו והגביה ההר, ולכן קוראים אותו 
שיאון, שהיה תולה עצמו ועולה )מלשון אם יעלה לשמים שיאו(. ועל 
פי זה מובן מדוע בפסוק שבפרשת דברים התורה אינה מונה את השם 

והימים היו עוד  "שיאון", כי  כאן מסופר על כיבוש ארץ סיחון ועוג,
בטרם עלה משה להר חרמון, ועדיין לא נקרא שמו שיאון, אבל 
בפרשת ואתחנן כשמשה רבנו חוזר ושונה לבני ישראל את התורה, זה 
היה כבר לאחר שעלה להר חרמון, ונקרא שמו שיאון, ולכן שם כתוב 

 )מדשן ביתך(  "עד הר שיאון".

 



 ללמדך       
 רק מי שאינו נוגע יכול לפסוק!

בוּ אתָֹנוּ דָבָר ויַאֹמְרוּ טוֹבָה הָאָרֶץ  דוּ אֵלֵינוּ ויַשִָּ י הָאָרֶץ ויַוֹרִּ פְרִּ י ה' ויִַּקְחוּ בְידָָם מִּ יתֶם לַעֲלֹת ותַַמְרוּ אֶת פִּ אֲשֶר ה' אֱלֹקֵינוּ נתֵֹן לָנוּ. ולְֹא אֲבִּ

 מי הם שאמרו טובתה? יהושע וכלב. -ופרש"י: "ויאמרו טובה הארץ"  כ"ו( -אֱלֹקֵיכֶם. )א', כ"ה

ב, שאמרו: 'טובה הארץ מאד מאד'. משה רבנו מוכיח את ישראל על שהתנגדו לעלות לארץ ישראל, למרות דברי השבח שנשמעו מפי יהושע וכל
ולכאורה יש להתפלא: מהי הטענה על כלל ישראל, הלא כנגד יהושע וכלב שדברו בשבחה של הארץ, ניצבו עשרה מרגלים שהוציאו את דיבת 

 הארץ רעה. מדוע היה להם לבכר ולהקשיב דווקא ליהושע וכלב?
תו של רבי שלמה קלוגר, גביר בעמיו, עסק לפרנסתו כסוכן משקאות. שנה אחת אחד מבני קהיל תשובה לשאלה זו נבין באמצעות המעשה הבא:

שיגר לרבו כמשלוח מנות לפורים, סכום כפול ומשולש מכפי שנהג לשלוח, מידי שנה בשנה. הדבר הפליא אותו מאד, ומיד גמר בדעתו להשיב לו 
 הרה התבררה הסיבה.את הסכום הנוסף. בני ביתו לא הבינו מה ראה אביהם לנהוג כך, אך עד מ

מספר ימים לאחר פורים בא הנגיד לרבי שלמה וביקש שיעניק לו הכשר על משקה מסויים אותו ייבא מחו"ל. רבי שלמה לא השיבו על אתר, אלא 
י הודיע לנגיד שעליו להתיישב בדבר כמה ימים. משיצא מביתו, קרא רבי שלמה למשמשו וביקשו לצאת ולבדוק היטב את כשרות המשקה, כ

חושש הוא שמא קיימת בעיית כשרות במשקה. בדיקת השליח העלתה שאכן ישנו חשש מסויים בכשרות של אותו מוצר, ויש לבדוק את הדבר 
רבי שלמה שלח מברק לרבה של אותה עיר ממנה מיובא המשקה, בו התבקש להיכנס לעובי הקורה ולבדוק היטב בכל שלבי יצורו של  היטב.

ו חשש כשרות. תשובתו של הרב לא אחרה לבוא: על אף שבמבט ראשון לא ניתן היה לגלות כל פגם, אך לאחר בדיקה המשקה, האם אכן קיים ב
ענה לו ר' שלמה: "לא נביא אני ולא בן נביא אנכי. רק שמאז  מעמיקה התגלתה בעיה כשרותית נסתרת. "מנין ידע מכך הרב?" תמה רבה של העיר.

קאות משלוח מנות כפול ומשולש מכפי שהיה רגיל לשלוח לי, עלה בי חשד שהלה רוצה לשחד אותי. וכאשר פורים האחרון בו שלח לי סוכן המש
ביקש הלה שאתן לו כשרות על המשקה המדובר, מיד עלה במוחי חשש לכשרותו, שכן אילו היה כשר ללא פקפוק, בודאי לא הייתה לו עילה 

 , ידע לבטח מקיומו של בעיית הכשרות, ולכן מצא לנכון לפתותני בממון".לשחדני. הבנתי מיד שכאחד הבקיא באופן ייצור המשקה
מעשה זה סיפר ראב"ד העדה החרדית, הגאון רבי פנחס אפשטיין זצ"ל, למשגיח כשרות שבא להתייעץ איתו על ענין מסויים, והוסיף לו: "הבט 

לא היה מגלה את החשש הכשרותי שהתעורר על  –בפורים  נא! רבי שלמה קלוגר מעיד על עצמו שאם היה מקבל את התוספת במשלוח המנות
אותו משקה. צא ולמד, כמה עליך להיזהר מקבלת טובת הנאה מכל סוג שהוא אם בהוספת שכר, או במתן הנחה וכדומה, שכן כל זה עלול לגרום 

 חלילה להעלמת עין מצידך לכל מיני קולות והיתרים שהוא עושה".
שכן איתא בזוהר הקדוש שהמרגלים ידעו שבהגיעם לארץ ישראל  על פי דרכו של הגאון רבי חיים קנייבסקי: ומכאן תשובה לשאלה בה פתחנו,

ירדו מנשיאותם, ולכן הייתה להם נגיעה להישאר במדבר. משכך, הייתה תביעה על עם ישראל, כיצד זה הסתמכתם על טענתם שהארץ איננה 
וק. לעומתם יהושע וכלב, לא הייתה להם שום נגיעה לטעון 'טובה הארץ מאד מאד', ואם כן טובה, הלא כל מי שהוא נוגע בדבר אינו יכול לפס

 מאוצרותיו של הרב מרדכי פרוינדליך זצ"ל() המרגלים היחידים שטענו את טענתם ללא כל נגיעה.  –ברור ומובן איפוא, שהיה עליהם להקשיב ליהושע וכלב 
                                                                                                                                                                                                  

 זכר לחורבןאמה על אמה בתמונה     
בבית "אמה על אמה" לא מסויד כ"זכר לחורבן", ולי יש רעיון: להביא נכנס יהודי אל מרן הגראי"ל שטינמן זצוק"ל ושאלתו בפיו: 'נוהגים להשאיר 

צייר שיצייר באותו מקום את הכותל המערבי ואיך שיהודים מתפללים שם לבנין הבית. זה יהיה ציור צבעוני שיבצע אותו אמן מיוחד המתמחה 
יר למי שמסתכל את החורבן הרבה יותר מאשר קטע של אמה על קיר. זה יראה חי! ואפילו יהיה גדול יותר משיעור אמה על אמה. זה יזכ-בציורי

זוכה ורואה בבניינה. כעת נתאר לעצמנו שבית המקדש נבנה  –אמה לא מסויד... מה דעת הרב' נענה מרן הגראי"ל ואמר: 'כל המתאבל על ירושלים 
כל אחד ואחד בוודאי שירצה לראות מקרוב את מה וכל אחד רוצה לעלות לראות את ירושלים, את הכהנים בעבודתם ולויים בשירם ובזמרם. 

לא כל אחד יוכל לראות!' כאן ציין ואמר מרן הגראי"ל: 'אנחנו לא יודעים איך זה יהיה.  –שכולנו מתפללים במשך כל שנות הגלות הארוכה!' 'אבל 
בשורה התחתונה לא כולם יוכלו לראות: רק מי  גם אם מסתכלים? אבל –האם יהיו שומרים שלא יתנו לעלות? או שזה יהיה נס שלא יוכלו לראות 

לך נשלח כבר  –רק הוא יזכה לראות בבניינה!' 'גם אתה תגיע לשם. ומה אתה רוצה שהם יגידו לך: "אדוני, אל תעבור  –שהתאבל על ירושלים 
לכה שמופיעה בשולחן ערוך כפשוטה, תמונה!..." תרצה להמשיך והם לא יתנו, כי אתה בעצמך כבר קבעת שמספיק תמונה... צריך לקיים את הה

 )מוסף שבת קודש יתד נאמן(  להשאיר אמה על אמה וכך להיזכר בחורבן'.

 קריעה לנשים בכותל
הווה עובדא: זוג שהיה נשוי למעלה מעשר שנים ללא זש"ק. מידי כחודשיים היייתה נוסעת האישה לכותל המערבי לסיים את כל ספר התהילים 

נה גדולה. מה זה "בכוונה גדולה"? היא ידעה את הכלל ש'טוב מעט בכוונה מהרבות שלא בכוונה', ולכן למדה עם בעלה מרישא ועד גמירא בכוו
רה את פירוש המילות של כל ספר התהילים עד שידעה והבינה אותו על בוריו. כך נהגה במשך שלוש שנים. ויהי היום אביה של עקרה זו נכנס להזכי

ועדיין לא נושעה. שאל  –זצוק"ל. תוך כדי תיאר לו שהיא נוסעת כל חודשיים לכותל וגומרת את כל התהילים בכוונה  בפני מרן הגראי"ל שטיינמן
האם היא קורעת קריעה? ענה  –שהיא לא ראתה את מקום המקדש  "רב אהרן לייב": אם היא נוסעת כל חודשיים, אז עוברים עליה שלושים יום

מר "רב אהרן לייב" בכאב: אם היית שואל אותי קודם הייתי אומר לך שבאופן זה עדיף לה שלא תיסע לכותל היא לא קורעת. אשהיהודי שנראה לו 
כלל! כי איזו תועלת יכולה לצמוח כשעוברים על הלכה מפורשת בשו"ע ללא שום חולק?! ניסה היהודי להתגונן: נשים חייבות? מי אומר? 

תראה לי איפה כתוב שנשים פטורות; נשים חייבות בדיוק כמו הגברים. מיד סיפר זאת היהודי השיב מרן זצוק"ל, תביא שולחן ערוך ו –אדרבה! 
 )שם( לבת שלו. היא קיבלה על עצמה לעשות קריעה כדין השו"ע בכל פעם כשרואה את מקום המקדש... ותוך פחות משנה נושעה בבן זכר.

       רי
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